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جلالي:با توجه به سياست هاي موجود در فضاي مجازي 
كش��ور مانند پهناي باند و انعطاف حاكميت ك��ه در برابر 
قوانين انتشار در فضاي مجازي صورت گرفته است صنعت 
گيم ما به لحاظ همين شرايط زماني در حال پيمودن يك 
تحول است ولي  بحثي هم كه از روز اول تأسيس بنياد ملي 
بازي هاي رايانه  اي حدود 11 ، 12 سال پيش مطرح بوده  اين 
است كه شاهد دو يا سه دوره شاخص مديريتي در  اين بنياد 
بوده  ايم. اگر بخواهيم برآيند  اينها را در نظر بگيريم، شرايط 
فعلي وضعيت گيم كشورمان ش��رايطي است كه از لحاظ 
اقتصادي فوق العاده تضعيف شده و بحث تحريم ها بهانه  اي 
شده كه روي محتوا در حال تأثيرگذاري است و اين صنعت را 
در سراشيبي تند قرار داده است. در واقع شاهد نوعي مديريت 
انفعالي هستيم.  اين صنعت از لحاظ حمايت از توليد داخلي 
و توجه به نيازهاي مخاطبان داخلي، دچار افت معناداري 
نسبت به چهار سال پيش شده است. فارغ از مباحث سياسي 
و سياست زدگي با توجه به پهناي باند و ديگر تغييرات مثبت 
شرايط فن گيم از منظر حرفه اي، صنعت گيم  هم تشجيع 
شد و هم تشويق، بنابراين الان با توجه به تمام حمايت هايي 
كه از  اين فضا صورت گرفته  بايد امروز در يك جايگاه بالاتر 
و بهتري قرار مي گرفت. مانن��د وضعيت فروش ميلياردي 
فيلم هاست كه الان ذائقه  اي  ايجاد ش��ده كه مثلًا آثاري را 
كه قرار است فروردين سال  آينده در سينماها ببينيم بايد 
به لحاظ كيفي از آثار امروز بهتر باشد. به همين علت انتظار 
مي رود شاهد يك جهش باشيم. در بحث گيم، به رغم همه 
حمايت هايي كه خصوصاً در دوره مديريت فعلي بنياد آقاي 
كريمي قدوسي از صنعت گيم صورت گرفته است، نه تنها 
جهش و حركت به جلو نداشته ايم بلكه حتي شاهد پسرفت 

در برخي حوزه ها مانند بحث داخلي گيم هم بوده  ايم. 
کرباسي: يكي از بخش هايي كه در حوزه فرهنگ داراي 
اهميت و اثرگذاري بالايي است و حداقل در رابطه با متأثر 
شدن از بحث جهاني شدن كشورهاي در حال توسعه مانند 
 ايران داراي اهميت اس��ت حوزه سرگرمي هاي فرهنگي 
اس��ت كه يكي از آنها صنع��ت گيم يا هم��ان بازي هاي 
رايانه اي اس��ت.  اين صنعت مق��داري متأثر از ش��رايط 
روز بين الملل��ي مانند فضاي مجازي، س��رعت  اينترنت، 
زيرس��اخت هاي بين المللي و... اس��ت كه باعث مي شود 
نيازهايي به وجود بيايد. الان در كشوري مانند سوريه كه 
شرايط بد جنگ زدگي دارد گوشي هاي هوشمند موبايل 
و  اينترنت با س��رعت بالا هس��ت. نياز رفتاري، سياسي، 
اقتصادي، اجتماعي و كاري همه بر اس��اس يك سيستم 
بين المللي صورت مي گيرد. ح��وزه فرهنگي و بازي هم 
از  اين ماجرا مستثني نيس��ت. حدود 10، 12 سال پيش 
جمهوري اسلامي تصميم مي گيرد   اين حوزه را مديريت 
كند تا از دستش رها و خارج نشود. با پيگيري هاي شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي تصميم گرفته مي شود تا كسب و كار 
بازهاي رايانه اي در  ايران ساماندهي شود. فكر ساماندهي 
در سال 85 آغاز مي شود و اسناد متنوع و مختلفي حتي 
در سطح بالادستي نوشته مي شود. آن موقع ما جزو اولين 
شركت هاي بازي سازي در كشور بوديم و در  اين حوزه ها 
هم كمك مي كرديم. اساسنامه اي در شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي براي تأسيس بنياد ملي بازي هاي رايانه اي تهيه 
مي شود.  اين بنياد با عنوان و تيتر »تسهيل در روند توسعه 

كسب و كار بازي هاي رايانه  اي« تأسيس مي شود. 
آن هنگام كه صنعت بازي هاي رايانه اي وجود نداش��ت و 
فقط يك نوع كسب و كار در  اين حوزه رايج بود تنها چند 

ش��ركت به صورت خودجوش ثبت ش��ده مانند شركت 
ما وجود داش��ت كه در حال س��اخت بازي هاي رايانه اي 
براي كامپيوترها بوديم. صنعتي پر هزينه و در عين حال 
تأثيرگذار بود و حاكميت طبق اس��ناد مكتوب و موجود 
تصميم گرفت ضمن ساماندهي، به  اين فضا كمك كند. 
قرار بود دست اندازهاي جلوي پاي شركت هاي بازي سازي 
مانند ما را برطرف كنند. بنيادي تأسيس شد كه متأسفانه 
از همان روز اول بر خلاف نظر نخبگان   اين حوزه با تخلف 

اداري تأسيس شد. 
شمابابنيادمليبازيهايرايانهايدرچهحوزه

ياحوزههاييافتراقنظرداريد؟
کرباس�ي: مش��كلاتي كه امروز با آنها مواجه هستيم و 
درباره شان حرف مي زنيم به دليل پاسخگو نبودن حقوقي 
 اين بنياد اس��ت. طبق اساس��نامه، بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي يك مؤسس��ه غيردولتي غيرانتفاعي خصوصي 
است كه بنا به تصويب ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي بر 
خلاف قانون اساسي و نص صريح قانون خدمات كشوري 
مسئوليت حاكميتي بر عهده گرفته اس��ت. بنيادي كه 
درباره ردي��ف بودجه اش فقط به هيئ��ت امناي خودش 
پاسخگوس��ت؛ چراكه رديف بودجه اش از مسير تصويب 
مجلس نمي گذرد! بنيادي كه سازوكار اجرايي اش و قوانين 
پايين دستي اش بر اساس تفويض وزير و مصوبات شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي، بر خلاف قانون اساسي است باعث 
شده كه يك شركت خصوصي توليت يك صنعت تأثيرگذار 
و مهم را در كشور بر عهده داشته باشد!  اين اشتباه و سنگ 
بناي كجي كه گذاشته شد و امروز درباره اش حرف مي زنيم 
هنوز به ثريا نرسيده اما با ديدنش مي پرسيم كه  اين ديوار 
چرا  اينقدر كج اس��ت؟! اعتراض ها و صحبت هايي ش��د. 

مسئولان وقت مصاحبه اي كردند و گفتند  اين اساسنامه 
غلط است و بايد اصلاح شود. همان موقع ما نقش و نحوه 
فعاليت  اين بنياد را به نقش بنياد فارابي در حوزه فيلمسازي 
تشبيه مي كرديم.  آيا مي شود كل سينما را از صدور پروانه 
توليد، نمايش، نظارت و حمايت از تولي��دات را به بنياد 
فارابي بدهيم؟ در پاسخ مي گفتند نه سينما كه نمي شود؟! 
نظارت، توليت، حمايت و به طور كل همه چيز را به دست 
يك بنياد خصوصي سپردند كه مصوبه شوراي عالي انقلاب 
فرهنگ��ي را دارد! مجلس هم طبق قان��ون اجازه ورود به 
مصوبات شورا را ندارد اما نص صريح قانون خدمات كشوري 
مي گويد خدمات حاكميتي به خصوص در حوزه فرهنگ 
را نبايد به بخش خصوصي واگذار يا تفويض كرد؛ چراكه 
 اين يك تخلف است و سال هاست كه صداي ما به جايي 
نمي رسد. اگر  اين اساسنامه اصلاح شود و اجراي مسائل 
حاكميتي به خود حاكميت بازگردانده شود، بسياري از 
مشكلات و اعتراضات حل مي شود. چون دولت ها اصولاً 
نمي آيند كارهاي خيلي خطرناك و پر استرسي را انجام 
دهند اما بنياد به عنوان بخش خصوصي هر روز يك جور 
اقدام مي كند كه  اين باعث مي شود كسب و كار بازي هاي 
رايانه اي به شدت شكننده، متوهم و پر از برداشت هاي غلط 
شود. در مورد صنعتي صحبت مي كنيم كه محتوا بر فرم 
و فن غالب است. محتواي بازي هاي رايانه اي داستان و آن 
كشش هاي داستاني و جذابيت هاي »گيم پلي« به دليل 
تعاملي بودنش بسيار بيشتر از فن ، تكنولوژي و... يك بازي 

است. يك صنعت بسيار تأثيرگذار است. 
دررابطهب�امحتوايمناس�بوقابلتوجهو
همچنيننامناسبيامسئلهدارمصاديقيرا

ميتوانيدبگوييد؟
کرباس�ي: بعضي از كلماتي كه ب��راي توصيف  اين فضا 
اس��تفاده مي كنيم به صورت واقعي وج��ود دارد، نوعي 
ولنگاري امروز در بازهاي رايانه اي به رغم بازي هاي بسيار 
خوب وجود دارد كه اس��م جمهوري اس��لامي  ايران را با 
افتخار بالا ببرد مانند بازي »انگاره« كه يك بازي با سبك و 
سياق كاملاً اسليمي است يا بازي »فرزندان موسي«، بازي 
»انقلاب 57«.  اما در همين حين بازي هايي توليد مي شود 
كه بعد از 40 سال تلاش براي استقرار و پياده سازي يك 
فرهنگ براي از بين بردن لمپن بازي و جاهل بازي دوباره 
 اين فرهنگ ها را  ترويج مي دهد. لنگ زدن و كلاه ش��اپو 
گذاش��تن و  اين چيزها را ارزش مي كند. حتي در دو دهه 
گذش��ته اقدام به پيراس��تن آلودگي هاي فيلم فارسي ها 

مي كند! امروز مي بينيم بازي هايي در حال چاقوكش��ي 
در يك چاله ميدان توليد مي ش��ود ي��ا   اينكه يك جوان 
بايد نامزدش را از دس��ت لات هاي چاقوكش نجات دهد! 
يا بازي ك��ه در حال رواج ظواهر جاهل بازي يا اس��تفاده 
از تكيه كلام هاي جاهلي اس��ت! ادبياتي كه با رها شدن و 
ولنگاري  اين فضا به دليل خودسري يك شركت خصوصي 
انجام مي شود. در اساسنامه غلط بنياد به موضوعي اشاره 
شده مبني بر  اينكه »نظارت بر توليد بازی هاي رايانه  اي«  
برعهده  اين بنياد است كه يك تخلف آشكار است اما همين 
حداقلي را هم  طي  اين چهار سال عوض كرده اند! در چهار 
سال اخير پروانه ساخت توليد بازي رايانه ای را به صورت 
خودس��رانه حذف كرده اند! گفته اند ديگر پروانه ساخت 
نمي دهيم هر چه مي خواهيد بس��ازيد!  اين يعني  اينكه 
هيچ نظارتي بر محتواي بازي هاي توليد شده وجود ندارد. 
بنياد حتي براي ساخت بازي كمك مالي هم نمي كند و 
مسئولانش مي گويند برويد با بخش خصوصي بسازيد در 
واقع فحواي كلام  اين است كه شما با پول خودت داستان 
و بازي دلخواهت را بساز و موقع نصب اگر از نظر ما مشكل 

داشته باشد جلوي آن را مي گيريم!
بحثيکهدرحوزهانتشارکتابوفيلمسازي
توسطدولتووزارتارشادهمبارهابهانحاي

مختلفمطرحشدهاست!
کرباس�ي:در دوران صدارت علي جنتي بر وزارت ارشاد  
س��ندي تحت عنوان س��ند تحول فرهنگي تهيه و امضا 
شد كه برخي مس��ئولان فعلي وزارت ارشاد وظيفه تهيه 
و نوشتن آن را بر عهده داشتند. خلاصه سند  اين بود كه 
در حوزه كتاب، سينما، بازي هاي رايانه اي و موسيقي دو 
اتفاق مي افتد؛ يكي  اينكه پروانه فعاليت شركت ها از حوزه 
حراست خارج شود و دوم   اينكه پروانه توليد و نظارت داده 
نش��ود و به جاي آن خوداظهاري جايگزين گردد. به هر 
كدام از  اين حوزه ها كه ورود كردند با يك عكس العمل بد 
در جامعه روبه رو شدند. وقتي با واكنش ها در حوزه كتاب 
و سينما مواجه شدند به س��رعت عقب نشيني كردند اما 
متأس��فانه حوزه بازي هاي رايانه اي را يادش��ان رفت كه 
اصلاح كنند! امروز س��ند مصوب علي جنتي را كه تنها 
24 س��اعت قبل از اس��تعفايش از وزارت ارشاد به عنوان 
 آيين نامه هاي ابلاغي، به بنياد تفويض اختيار كرد هم بحث 
مجوز توليد و نظارت حذف شده و هم مجوز و سند مالكيت 
معنوي اثر ديده نمي شود! دليلشان هم زياد بودن تعداد 
درخواست ها عنوان شده است.  ايراد چنين كارهايي در  اين 
است كه مثلاً شما اعلام مي كنيد يك بازي درباره  ايام اوليه 
پيروزي انقلاب مي خواهم بسازم اما در جريان داستان  اين 
بازي طوري مسير طراحي مي شود كه انگار مسعود رجوي 

انقلاب اسلامي را هدايت كرده است!
نزدموافقانليبراليسماعتقاديتحتعنوان
»دستپنهانآداماسميت«وجودداردکهبر
اساسآنمعتقدندايندستپنهانخودش
بازارراسروسامانميدهد.متأسفانهظاهراًدر
حالحاضرمسئولاننسبتبهعرصهفرهنگ

نيزچنيننگاهيدارند.
کرباسي: واقعيت  اين اس��ت كه الان توليدكننده ها دچار  
توهم بزرگي با عنوان صادرات هستند كه خيلي عجيب است؛ 
چراكه از سال 1979 كشور ما تحت تحريم هاي تك)فناوري( 
اس��ت و اصلًا ما در حوزه نرم افزاري چيزي به اسم صادرات 
نرم افزاري جمهوري اسلامي نمي توانيم داشته باشيم. همين 
مسئله را به دوران پسابرجام ارجاع مي دهند كه بعد از اجراي 
برجام تحريم ها برداشته مي شود و براي واقعي نشان دادن  اين 
توهم از چند شركت خارجي دعوت مي كنند به  ايران بيايند 

درگفتوگوي»جوان«بابابكکرباسي،بازيسازوحميدرضاجلالي،کارشناسبازيهايرايانهايمطرحشد

 مدیریت آقایان 
بازار را از بازی های کامپیوتری خارجی پر کرده است!

و چند عكس ي��ادگاري مي گيرن��د و طرف خارجي 
مي رود دنبال كار خودش! ما اجازه صادرات نرم افزاري 
به  اين شكلي كه بنياد ملي بازي هاي رايانه اي  ترسيم 
كرده اس��ت، نداريم و قطعاً يا به بن بست هاي بزرگ 
مي خوريم يا در دام دلال ه��اي بين المللي كه بعضاً 
ارتباط خوبي هم با برخي واسطه هاي  اين كسب وكار در 
 ايران دارند، گير مي افتيم. در صورتي كه مي توانستيم 
با برگزاري قدرتمند نمايش��گاه گيم تهران و دعوت 
از همين خارجي ها براي بازديد پولي از نمايش��گاه و 
دستاوردهاي بچه هاي  اين صنعت، حداقل هويت و 
امنيت اقتصادي آنها را به خطر نيندازيم و بيت المال 

را نيز هدر ندهيم. 
چهمشكلاتيدرمسيرتعاملتوليدکنندگان
ودستاندرکارانصنعتگيمبا»بنيادملي
بازيهايرايانهاي«کهعنوان»ملي«راهم

يدكميکشدوجوددارد؟
جلالي:  اين م��دل مديريتي ك��ه در حال حاضر 
براي بخ��ش بازي هاي رايانه اي اجرا مي ش��ود در 
هيچ كجاي جهان نمونه مش��ابهي ن��دارد! ما در 
داخل كشور نه نسبت به كاربران، توليدكنندگان 
و نه يك نظم و نظامي كه بياي��د و اقتصاد و بازاري 
تعريف كند س��ازوكاري نداريم. بالاخره كسي كه 
در بنياد، مسئوليت دارد كارگزار حكومت اسلامي 
اس��ت، كارگزار افكار و منافع خودش كه نيست؟! 
طبق مباني قانوني آنجا مي نش��يند و در راستاي 
مس��ئوليتي كه بر عهده اش گذاشته اند كارگزاري 
مي كند.  اينكه بنياد ساختارش  ايراد دارد يا ندارد 
خودش يك بحثي است. آن چيزي كه الان مسلم 
است روش برداش��تي كه مديريت بنياد و هدايت 
صنعت گيم ما دارد با هيچ روش��ي چه علمي، چه 

فرهنگي  همخواني ندارد. به دليل حمايت نكردن 
ما از بازي كامپيوتري داخلي و به خاطر  اين شكل  
مديريت تمام بازار بازي كامپيوتري ما از بازي هاي 
خارجي پر  شده است. حالا يك توليدكننده  ايراني 
كه با سختي هاي زياد توانسته است اسپانسري را 
پاي كار بياورد و يك بازي را در عرض دو سال بسازد 
و بخواهد به رقمي بفروش��د در آن طرف بهترين 
بازي هاي دنيا به صورت راي��گان از  اينترنت قابل 
دانلود است! نتيجه مشخص است و توليدكننده و 
سرمايه گذار هر دو به خاك سياه مي نشينند.  اينكه 
نشد ماركت!  اين س��ازوكاري براي نابودي صنعت 
گيم ماست. بعد دوستان مي روند مصاحبه مي كنند 
كه صنعت گيم ما يك كوچ عاقلانه از پي س��ي به 
موبايل انجام داد! چ��را؟ چون توانمندي انجام كار 
نداشتند؟  اين يعني يك مس��ير مديريتي خلاف 
نحوه ن��گاه مديريتي رهبر معظم انق��لاب و تمام 
مديران ارشد كشور كه در برابرش افق ما مي توانيم 

و توانستن است. 
کرباس�ي:بازي س��ازهاي  ايران را با يك سياست 
اشتباه به سمت ساخت بازي هاي موبايلي هدايت 
كردند و گفتند از ساخت بازي هاي مبتني بر سيستم 
رايانه خارج شويد، زيرا صادرات  اين بازي ها يا حتي 
فروش آنها در داخل كشور سخت است اما بازي هاي 
موبايلي را مي توان صادر كرد. مسئولان حوزه گيم 
كشور معتقدند دنيا كاملاً به سمت بازي هاي موبايلي 
م��ي رود در صورتي كه چنين نيس��ت و بازي هاي 
موبايلي در دنيا يكس��ري بازي هاي تفنني هستند 
كه شركت هاي بازي سازي قدر دنيا در كنار توليدات 
ساير پلت فرم هايشان،  اين مدل را نيز توليد مي كنند. 
از سوي ديگر حمايت از ساخت بازي هاي موبايلي 
چه ارتباطي به تعطيل كردن بخشي ديگر از صنعت 
دارد؟! غير از  اين است كه با توهمي به اسم برجام و 
صادرات بازي هاي موبايلي، جمعي از توليدكنندگان 
بازي ه��اي رايان��ه اي را ب��ه جهت محقق نش��دن 
وعده هايشان در امر تسهيل در صادرات سرخورده 
كردند! آنقدر مس��ئولان فرهنگي كشور بر موضع 
خود پافشاري كردند و ش��عار توليد براي صادرات 
سر دادند كه بخشي از جامعه توليدكنندگان گيم 
الان سرخورده شده است، زيرا هيچ كس در واقعيت 
به دليل تحريم ها توان صادرات ندارد؛ از طرف ديگر 

نتيجه  اين شد كه فعالان اين بخش بلااستثنا امروز 
درصدد رفتن از كشور هستند. 

مخاطبهدفدراينآشفتهبازارکيست
وکجاست؟

جلالي:شما به  اين مس��ائلي كه عنوان شد بحث 
عدم نظارت بر محتوا و مس��ئله نفوذ دشمن را هم 
اضافه كنيد، آن وقت ملاحظ��ه خواهيد كرد چه 
آشي پخته مي شود! وظيفه كس��ي كه در جايگاه 
نماين��ده حاكميت در جاي��ي مانند بني��اد ملي 
بازي هاي رايانه اي نشسته  اين است كه محتوا و فضا 
را مديريت كند.  اين وظيفه بنياد است كه بايد جهت 
دهي كلي و استراتژي نظام را به عنوان افق پيش رو 
براي توليدكننده و ش��ركت بازي س��از طراحي و 
تعريف كند.  در  اين آش��فته بازار ع��دم نظارت و 
ولنگاري به عقيده بنده، دو دسته آسيب مي بينند؛ 
اول مخاطب��ان و خانواده هايي ك��ه دغدغه دارند 
فرزندانشان يك بازي خوب و سالمي انجام دهند و 
دوم بازي سازاني كه دغدغه دارند بازي توليد كنند. 
من كليت بح��ث را تا  اينجا در س��ه جمله تيتروار 
عرض مي كنم؛ يك: توان بازي س��ازان كشورمان 
خيل��ي بالاس��ت. دو: روش برخورد ب��ا آن حالا يا 
صنعت يا كسب و كار يا توان داخلي سازي ما، بسيار 
ظلم آميز است. سه: مش��ورت هاي خوبي به آنها 

داده نمي شود. 
کرباسي:مديران بنياد ملي بازي هاي رايانه اي در 
پاسخ به بي توجهي خارجي ها كه ميلي به بازي هاي 
 ايراني نشان ندادند گفتند مشكلي نيست، حالا كه 
بازي هاي ما را نمي خريد ما شما را  ايران  مي آوريم 
و در نمايش��گاه TGC تهران توليدات را ببينيد 
و بخريد!  اين به اصطلاح راه��كار هم تكرار و ادامه 
همان رويه غلط گذش��ته بود. بعد از برگزاري  اين 
نمايشگاه وقتي از متوليان برگزاري پرسيده مي شود 
كه  آيا خرج كردن چند ميليارد تومان براي برگزاري 
 اين نمايشگاه براس��اس اساس��نامه، بخشنامه يا 
س��ندراهي بود؟مي گوين��د بله مي خواس��تيم به 
صادرات محصولات  ايراني كم��ك كنيم و در  اين 
راستا هم دو بازي »مزرعه شمالي« و »خاله قزي« 
را صادر كرديم. در حال حاضر يك سال  از برگزاري 
دور نخست نمايشگاه TGC مي گذرد اما خروجي 
از  اين مشاركت نمي بينيم. مگر عمر مفيد يك بازي 
چند سال اس��ت كه در توجيه به طول انجاميدن 
اجراي  اين ق��رارداد مي گوين��د همچنان درصدد 
پيگيري هستيم؟! براساس شعار TGC قرار بود به 
شكل B2B باشد اما فارغ از قيمت هاي ميليوني كه 
براي دريافت غرفه و بليت هاي چند صد هزار توماني 
كه براي حض��ور در  اين نمايش��گاه در نظر گرفته 
ش��ده بود باز هم تمامي حاضران در  اين نمايشگاه 

بين المللي بازي ساز نبودند. 

انتق�ادش�ماب�هبرگ�زاريروي�داد
TGC(Tehran Game Convention(

کهسالگذشتهبرگزارشد،چيست؟
جلال�ي:ق��رار نيس��ت ك��ه TGC را برداريد و 
ش��ركت كننده خارج��ي را بياوري��د و روز اول��ي 
كه ش��ركت هاي داخلي هنوز در بح��ث عرضه و 
كواليتي)كيفيت( تا رسيدن به  تراز جهاني فاصله 
دارند، عرضه كنيم! شما بايد سه سال ديگر  اين كار 
را انجام دهيد. الان ماركت و بازيكنان داخلي ما به 
طور كامل رها شده است. از طرف ديگر مشورت هاي 
خوبي هم به بنياد ارائه نمي ش��ود! اين آدرسي كه 
آقاي كريمي قدوسي به صنعت گيم مي دهد، آدرس 
غلطي اس��ت. همين الان چند تا از ش��ركت هاي 
توليدكننده بازي ما پولشان از خارج وصول نشده 
اس��ت، چرا؟ بنده گمان مي كنم كه اطلاعات  اين 
ش��ركت ها در جريان برپايي TGC لو رفته است 
كه الان به بهانه تحريم پولشان را نمي دهند. ما اگر 
مي خواهيم در صنعت گيم اتفاق مثبتي بيفتد بايد 

در سياست هايمان تجديدنظر كنيم. 
چرادردولتقب�لاقداميبراياصلاح

اساسنامهانجامنگرفت؟
کرباسي: اتفاقاً  اين اساسنامه دستپخت دولت آقاي 
احمدي نژاد بود. ما در حال اعتراض بوديم كه خبر 
رسيد قرار است اساسنامه اصلاح شود. ما خوشحال 
ش��ديم اما وقتي كار تمام ش��د ديديم آن بخش از 
وظايفي را كه قبلًا به بنياد ملي بازي هاي رايانه اي 
نداده بودند، آنها را هم به بنياد واگذار كردند. متأسفانه 
دو ماجراي مهم در حال روي دادن است؛ جرياني كه 
مي توانست بزرگ ترين تبليغ كننده فرهنگي  ايران 
در جهان باشد رو به اضمحلال است و در چهار، پنج 
سال اخير با برنامه ريزي هايي كه انجام داده اند، نوعي 
استحاله فرهنگي در توليد كننده ها به وجود آورده اند 
به گونه  اي كه جمله كليدي »بازي س��ازي بايد به 
جايي برود كه صنعت بازي س��ازي در اختيار يك 
مشت متحجر نباشد« را مسئول فرهنگي وقت كشور 
به صراحت بيان مي كند. مشكل ما دكترين فكري، 
نداشتن يك سند راهبردی است. ما الان به خاطر 
مسائل و مشكلاتي كه داريم در آستانه ثبت شكايت 
از شوراي عالي انقلاب فكري در ديوان عدالت اداري 

به عنوان شاكي خصوصي هستيم. 

الانمارک�توبازيكن�انداخل�يما
بهطورکاملرهاش�دهاست.ازطرف
ديگ�رمش�ورتهايخوب�يه�مبه
بنيادارائهنميش�ود!اينآدرسيکه
آقايکريميقدوس�يبهصنعتگيم
ميدهد،آدرسغلطياس�ت.همين
الانچندتاازشرکتهايتوليدکننده
بازيماپولشانازخارجوصولنشده
اس�ت،چرا؟بندهگم�انميکنمکه
اطلاعاتاي�نش�رکتهادرجريان
برپاييTGCلورفتهاس�تکهالان
بهبهانهتحريمپولش�انرانميدهند

درچهارس�الاخيرپروانهساختتوليد
بازيرايانهرابهصورتخودسرانهحذف
کردهان�د!گفتهاندديگرپروانهس�اخت
نميدهيمه�رچهميخواهيدبس�ازيد!
اينيعنياينكههيچنظارتيبرمحتواي
بازيه�ايتولي�دش�دهوج�ودن�دارد
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